



Rennes 2 University International Office



# APPLICATION PROCEDURE

**Exchange students** 

WWW.UNIV-RENNES2.FR



Dear exchange student,

You will find in this document useful information related to your application for your studies at Rennes 2 University in 2021-2022.

Before registering online, please check with the International Office of your home university that an agreement has been signed with Rennes 2 University for your field and level of studies.



# USEFUL INFORMATION

First, please read the information below. It is very important that you understand the procedure.

### **Application forms** to fill in:

https://www.service4mobility.com/europe/BewerbungServlet?identifier=RENNES02&kz\_bew\_pers=S&kz\_bew\_art=IN&sp\_rache=en

**Catalogue for courses** open to international exchange students: <a href="https://international.univ-rennes2.fr/studying/exchange-students">https://international.univ-rennes2.fr/studying/exchange-students</a>

**Useful information** about your arrival and your stay in Rennes: <a href="https://international.univ-rennes2.fr/studying/exchange-students">https://international.univ-rennes2.fr/studying/exchange-students</a>

If you have any question, please do not hesitate to contact: <a href="mailto:sri-incoming@univ-rennes2.fr">sri-incoming@univ-rennes2.fr</a>

# **Arrival deadline**

A Welcome week will be organized in September and January. You are required to attend it.

If you can't, because of circumstances out of your control, you have to provide a written proof of it.

Warning: Any student who won't arrive before the end of the Welcome Week will not be accepted.





# APPLICATION PROCEDURE

# 1- Application Form

- Please fill in the online Application Form:
   https://www.service4mobility.com/europe/BewerbungServlet?identifier=RENNES02&kz\_be
   w pers=S&kz bew art=IN&sprache=en
- You will then receive an email explaining the next steps of the procedure.
- Print the PDF application form

<u>Warning</u>: You absolutely need to print a PDF document. If you only print a screen copy, and not the PDF document, your registration will be rejected!

- Then, sign the document, and also have it signed and stamped by your home coordinator
- Upload it (all the pages) on the Mobility Online portal before the 15<sup>th</sup> May/15<sup>th</sup> October.

# 2- Provisional courses choice (Learning Agreement before the mobility)

On your online portal, choose your provisional courses, in the course catalogue for exchange students.

When it's done, send your choice online before the 1st June/1st November.

Then, the international office of Rennes 2 will check this choice before the end of June/November.

If it's correct, you will be able to download your signed learning agreement on your online portal.

Print it and have it signed by your home coordinator. Upload it, signed, to your online portal.

# 3- Identity document

Upload on your online portal a copy of your ID card or passport, before your arrival.

# 4- Health insurance

### **EU students**

You have to upload online your European Health Insurance Card **before you arrive in Rennes**. It has to be **valid until the end of your study period**.

# CARTE EUROPÉERNE D'ASSURANCE MALADIE TO FINANCE D'ASSURANCE MALADIE FINANCE MALADIE FINANCE D'ASSURANCE MALADIE FINANCE MALADIE FINANCE D'ASSURANCE MALADIE FINANCE D'ASSURANCE MALADIE

# Non-EU students

As soon as you get your student card of Rennes 2 University (upon arrival) and when you have opened a bank account in France, you should sign up **for free** for French social security on the following link: <a href="https://etudiant-etranger.ameli.fr">https://etudiant-etranger.ameli.fr</a>, even if you have already paid for it in your home country. It will entitle you to get the reimbursement of your health care expenses.



# **ADDITIONAL INFORMATION**

# **Required French language level**

To attend courses and take exams successfully, you should have a B2 level.

If not, a minimum B1 level is required. You will then have to attend French proficiency evening courses (one semester is offered to exchange students) on arrival.

This requirement does not concern students who attend **French intensive paying courses** in the CIREFE, which you can attend from A1 level.

If you have a proof of an official French language test (TCF, DELF, DALF), you will have to send it to us by e-mail before arrival.

# Common European Framework of Reference for Languages - Self-assessment grid

		A1 Basic User	A2 Basic User	B1 Independent user	B2 Independent user	C1 Proficient user	C2 Proficient user
Understanding	Listening	I can understand familiar words and very basic phrases concerning myself, my family and immediate concrete surroundings when people speak slowly and clearly.	I can understand phrases and the highest frequency vocabulary related to areas of most immediate personal relevance (e.g. very basic personal and family information, shopping, local area, employment). I can catch the main point in short, clear, simple messages and announcements.	I can understand the main points of clear standard speech on familiar matters regularly encountered in work, school, leisure, etc. I can understand the main point of many radio or IV programmes on current affairs or topics of personal or professional interest when the delivery is relatively slow and clear.	I can understand extended speech and lectures and follow even complex lines of argument provided the topic is reasonably familiar. I can understand most IV news and current affairs programmes. I can understand the majority of films in standard dialect.	I can understand extended speech even when it is not clearly structured and when relationships are only implied and not signalled explicitly. I can understand television programmes and films without too much effort.	I have no difficulty in understanding any kind of spoken language, whether live or broadcast, even when delivered at fast native speed, provided I have some time to get familiar with the accent.
	Reading	I can understand familiar names, words and very simple sentences, for example on notices and posters or in catalogues.	I can read very short, simple texts. I can find specific, predictable information in simple everyday material such as advertisements, prospectuses, menus and timetables and I can understand short simple personal letters.	I can understand texts that consist mainly of high frequency everyday or job- related language. I can understand the description of events, feelings and wishes in personal letters.	I can read articles and reports concerned with contemporary problems in which the writers adopt particular attitudes or viewpoints. I can understand contemporary literary prose.	I can understand long and complex factual and literary texts, appreciating distinctions of style. I can understand specialised articles and longer technical instructions, even when they do not relate to my field.	I can read with ease virtually all forms of the written language, including abstract, structurally or linguistically complex texts such as manuals, specialised articles and literary works.
Speaking	Spoken interaction	I can interact in a simple way provided the other person is prepared to repeat or rephrase things at a slower rate of speech and help me formulate what I'm trying to say. I can ask and answer simple questions in areas of immediate need or on very familiar topics.	I can communicate in simple and routine tasks requiring a simple and direct exchange of information on familiar topics and activities. I can handle very short social exchanges, even though I can't usually understand enough to keep the conversation going myself.	I can deal with most situations likely to arise whilst travelling in an area where the language is spoken. I can enter unprepared into conversation on topics that are familiar, of personal interest or pertinent to everyday life (e.g. family, hobbies, work, travel and current events).	I can interact with a degree of fluency and spontaneity that makes regular interaction with native speakers quite possible. I can take an active part in discussion in familiar contexts, accounting for and sustaining my views.	I can express myself fluently and spontaneously without much obvious searching for expressions. I can use language flexibly and effectively for social and professional purposes. I can formulate ideas and opinions with precision and relate my contribution skilfully to those of other speakers.	I can take part effortlessly in any conversation or discussion and have a good familiantly with idiomath; with tidomatic expressions and colloquialisms. I can express myself fluently and convey finer shades of meaning precisely. If I do have a problem I can backtrack and restructure around the difficulty so smoothly that other people are hardly aware of it.
	Spoken production	I can use simple phrases and sentences to describe where I live and people I know.	I can use a series of phrases and sentences to describe in simple terms my family and other people, living conditions, my educational background and my present or most recent job.	I can connect phrases in a simple way in order to describe experiences and events, my dreams, hopes and ambitions. I can briefly give reasons and explanations for opinions and plans. I can narrate a story or relate the plot of a book or film and describe my reactions.	I can present clear, detailed descriptions on a wide range of subjects related to my field of interest. I can explain a viewpoint on a topical issue giving the advantages and disadvantages of various options.	I can present clear, detailed descriptions of complex subjects integrating sub-themes, developing particular points and rounding off with an appropriate conclusion.	I can present a clear, smoothly-flowing description or argument in a style appropriate to the context and with an effective logical structure which helps the recipient to notice and remember significant points.
Writing	Writing	I can write a short, simple postcard, for example sending holiday greetings. I can fill in forms with personal details, for example entering my name, nationality and address on a hotel registration form.	I can write short, simple notes and messages. I can write a very simple personal letter, for example thanking someone for something.	I can write simple connected text on topics which are familiar or of personal interest. I can write personal letters describing experiences and impressions.	I can write clear, detailed text on a wide range of subjects related to my interests. I can write an essay or report, passing on information or giving reasons in support of or against a particular point of view. I can write letters highlighting the personal significance of events and experiences.	I can express myself in clear, well- structured text, expressing points of view at some length. I can write about complex subjects in a letter, an essay or a report, underlining what I consider to be the salient issues. I can select a style appropriate to the reader in mind.	I can write clear, smoothly-flowing text in an appropriate style, I can write complex letters, reports or articles which present a case with an effective logical structure which helps the recipient to notice and remember significant points. I can write summaries and reviews of professional or literary works.

Common European Framework of Reference for Languages (CEF): © Council of Europe



# Room in a residence hall

We have a limited number of rooms dedicated to exchange students in residence halls.





These rooms are 9 square meters, with a multipurpose room (lavatory, washbasin, and shower), a refrigerator, a desk, a bed (mattress with undersheet), a chair, a wardrobe, shelves, and a bin.

There is one kitchen per floor with two sinks, eight hotplates, two microwaves and a breakfast nook.

It costs about 250€ / month (Including the Internet)

### In addition

In each building, you can find a TV room, a leisure room, a soda vending machine and a launderette.

### How to ask for a room?

You can ask for a room in your online application form.

However, this is just a request. There is no guarantee that you will get the room you asked for.

Please note that we apply the "first come, first served" policy.

<u>Warning</u>: You can ask for a room but this **is not compulsory**. You can find a room or flat by yourself if you prefer. We offer this solution in order to help you, but **the University will not be held responsible** if the room does not correspond to your expectations.

### No change of residence halls will be allowed.

You will receive an answer (positive or negative) at the beginning of July for the 1<sup>st</sup> semester, and mid-December for the 2<sup>nd</sup> semester.

It is no use asking directly the CROUS\* for a room.

Finally, the rooms are booked for a fixed period of stay, which means that, if you cancel your booking after the 20<sup>th</sup> August (1<sup>st</sup> semester) or after the 10<sup>th</sup> December (2<sup>nd</sup> semester), you will have to pay the loan till the end of the month of the cancellation.

\* CROUS : Centre Régional des Œuvres Universitaires et Scolaires

# **Learning French at Rennes 2 University (CIREFE)**

You can learn French through the CIREFE (Centre International Rennais d'Etudes de Français pour Etrangers). Classes are aimed at non Francophone students who wish to learn French and learn about French civilisation and culture.

# The CIREFE offers:

- French support courses: 4 hours a week (one semester is offered to all exchange students)
- <u>Intensive courses</u>: several levels of proficiency, 16 to 20 hours a week (**students have to pay** to attend these courses: www.univ-rennes2.fr/cirefe)

If you are interested in signing up for one of these courses you will have to take a proficiency test at the CIREFE on arrival.

Please note that the tests take place at the beginning of each semester. If you don't take the test, you will be unable to sign up for the course.

If you have a proof of an official French language test (TCF, DELF, DALF), please send us a copy of it by e-mail before arrival.



# Choice of courses in the departments

### Learning agreement - before the mobility

You can find the specific courses catalogue for exchange students on the following link: <a href="https://international.univ-rennes2.fr/studying/exchange-students">https://international.univ-rennes2.fr/studying/exchange-students</a>

Then, you have to choose your courses in the drop-down menu of your online portal before the 1<sup>st</sup> June/1<sup>st</sup> November.

Your choice will be checked by the International Office of Rennes 2 till the end of June/November.

If it's correct, you will be able to download your Learning Agreement, signed by Rennes 2, in your online portal. Print your learning agreement, have it signed and stamped by your home coordinator and upload it on your online portal.

This choice is provisional. It can be changed upon arrival.

# 2 departments maximum + French language support courses (CIREFE) + foreign language in the Language Center International exchange students can pick up courses:

- in 2 different departments, linked to their formation,
- in the CIREFE (Evening French language support courses)
- in the language center (courses for beginners and non-beginners) with a maximum of 36 ECTS per semester.

The choice of courses has to take into account restrictions due to timetables, specific requirements of each department and the number of registered students.

- Students who attend **proficiency evening courses** can also attend courses in the departments (fields of studies) during the day. These courses are free of charge for 1 semester for all exchange students and are credited with 6 ECTS if the students pass the exams.
- Students who attend French paying intensive courses at the CIREFE will only attend these courses and will not be able to attend courses taught in the departments.

### Reminder: Required French language level

Students attend the same courses and the same exams as local students.

<u>Warning</u>: they should have at least a B2 level in French language, to attend courses taught in French and take exams successfully. If that is not the case, a B1 level is at least required. They will then have to attend French proficiency evening courses (one semester is offered to all exchange students) upon arrival.

**Exception**: Students who attend paying intensive French courses in the CIREFE are not required to have a B2 level of French.

# FIELDS OF STUDIES OFFERED AT RENNES 2 UNIVERSITY

FACULTY OF LANGUAGES	FACULTY OF ARTS, LITERATURE AND COMMUNICATION	FACULTY OF SOCIAL SCIENCES	FACULTY OF HUMAN SCIENCES	FACULTY OF SPORTS SCIENCE AND PHYSICAL ACTIVITY
German	Fine arts	Social and Economic Administration	Psychology	Sport sciences
English	Performing arts (cinema et theater)	Geography	Education Sciences	
Breton and Celtic studies	Art history and archaeology	History	Sociology	
Spanish	Communication	Mathematics and Computing Applied to		
Arabic studies	Literature / Modern letters	Social Sciences		
Chinese studies	Music studies			
Italian				
Languages Applied to Business and Translation				
Portuguese				
Russian				





INTERNATIONAL OFFICE

WWW.UNIV-RENNES2.FR



Cofinanced by the EU





Université Rennes 2 Service des relations internationales



# PROCÉDURE D'INSCRIPTION

Etudiants en échange

**WWW.UNIV-RENNES2.FR** 



Cher(e) étudiant(e) en échange,

Vous trouverez dans ce document les informations pratiques concernant vos études à l'Université Rennes 2 en 2021-2022.

Avant de vous inscrire, vérifiez auprès du Service des Relations Internationales de votre université d'origine l'existence d'un accord effectif avec l'Université Rennes 2 valide pour votre discipline et votre niveau d'études.



# INFORMATIONS PRATIQUES

Veuillez lire attentivement les informations ci-dessous afin de bien comprendre la procédure. Consultez en complément les informations suivantes pour vous aider dans vos démarches :

# Dossier d'inscription à compléter :

 $\underline{\text{https://www.service4mobility.com/europe/BewerbungServlet?identifier=RENNES02\&kz\_bew\_pers=S\&kz\_bew\_art=IN\&sp\_rache=fr}$ 

**Catalogue de cours** ouverts aux étudiants internationaux en échange : <a href="https://international.univ-rennes2.fr/studying/exchange-students">https://international.univ-rennes2.fr/studying/exchange-students</a>

**Autres informations pratiques** : <a href="https://international.univ-rennes2.fr/studying/exchange-students">https://international.univ-rennes2.fr/studying/exchange-students</a>

Pour toutes questions supplémentaires, n'hésitez pas à contacter : sri-incoming@univ-rennes2.fr

### Date limite d'arrivée

Une semaine d'accueil sera organisée en septembre et en janvier. Votre participation y est obligatoire.

Si vous ne pouvez pas y participer pour une contrainte <u>indépendante de votre volonté</u>, vous devrez nous fournir un justificatif.

<u>Attention</u>: Tout étudiant qui ne sera pas arrivé avant le dernier jour de la semaine d'accueil sera refusé.





# PROCÉDURE D'INSCRIPTION

# 1- Application Form

- Complétez la fiche d'inscription disponible en ligne : https://www.service4mobility.com/europe/BewerbungServlet?identifier=RENNES02&kz bew pers=S&kz bew art=IN&sprache=fr
- Vous recevrez ensuite un e-mail vous expliquant la suite de la procédure.
- Imprimez votre formulaire d'inscription en PDF

<u>Attention</u>: vous devez absolument imprimer un document PDF. Si vous imprimez uniquement une copie d'écran, et pas le PDF, votre inscription sera refusée!

- **Signez** ce document et faites-le également <u>signer et tamponner</u> par le coordinateur de votre université d'origine.
- Téléchargez-le (toutes les pages), signé et tamponné, sur votre portail en ligne, avant le 15 mai/15 octobre.



Dans votre portail en ligne, réalisez votre choix de cours provisoire, à partir du catalogue de cours ouverts aux étudiants en échange.

Lorsque votre choix est terminé, envoyez-le, en ligne, avant le **1**<sup>er</sup> juin / **1**<sup>er</sup> novembre. Si votre choix est correct, il sera validé par le Service des Relations Internationales de Rennes 2 d'ici la **fin du mois de juin/novembre**.

Vous pourrez alors obtenir sur votre portail en ligne votre Learning Agreement- Before the mobility, signé par l'Université Rennes 2.

Imprimez-le et faites-le signer par le coordinateur de votre université. Chargez-le sur votre portail en ligne avant votre arrivée.

### 3- Pièce d'identité

Chargez sur votre portail en ligne une copie de votre carte d'identité ou de votre passeport avant votre arrivée.

### 4- Assurance maladie

• Vous êtes étudiant <u>de l'Union Européenne</u>

Vous devez avant votre arrivée charger sur votre portail en ligne une copie de votre carte européenne d'assurance maladie, valable au minimum jusqu'à la fin de votre séjour.



• Vous venez d'un pays hors de l'Union Européenne

Dès que vous aurez obtenu votre carte d'étudiant de Rennes 2 (à votre arrivée à Rennes 2) et que vous aurez ouvert un compte bancaire en France, nous vous invitons à vous **inscrire gratuitement** à la sécurité sociale française sur le site suivant : <a href="https://etudiant-etranger.ameli.fr">https://etudiant-etranger.ameli.fr</a>, et ce même si vous avez déjà payé une assurance dans votre pays d'origine. Cela vous permettra de bénéficier de la prise en charge de vos frais de santé pendant la durée de vos études.



# INFORMATIONS COMPLÉMENTAIRES

# Niveau de langue française requis

Le niveau de langue B2 est conseillé pour suivre les enseignements de l'Université Rennes 2.

Si ce n'est pas le cas, un niveau B1 est demandé au minimum. Vous devrez dans ce cas suivre des cours de **soutien linguistique** au CIREFE à votre arrivée. Ces cours sont offerts aux étudiants en programme d'échange pendant un semestre.

Cette exigence ne concerne pas les étudiants qui envisagent de suivre les **cours intensifs payants** du CIREFE, accessibles dès le niveau A1.

Si vous avez passé un test officiel de français (TCF, DELF, DALF), vous devrez nous en envoyer une copie par e-mail avant votre arrivée.

# Cadre européen commun de référence pour les langues - Grille d'autoévaluation

		A1	A2	B1	B2	C1	C2
		Utilisateur élémentaire	Utilisateur élémentaire	Utilisateur indépendant	Utilisateur indépendant	Utilisateur expérimenté	Utilisateur expérimenté
Comprendre	Écouter	Je peux comprendre des mots familiers et des expressions très courantes au sujet de mou-hime, de ma famille et de l'environnement concret et immédiat, a les gens parient tentement et distinciement.	Je peux comprandre des expressions et un vocabulaire très fréquent relatifs à ce qui me concerne de très près (par ex. mol-même, ma famille, les achats, fenvionnement proche, le savail), Je peux saisir l'essernied d'annonces et de messages simples et clairs.	Je peux comprendre les points essentiels quand un langage clair et standard est utilisé et ai si agit de sujets familiers concernant le travail, l'école, les loises, etc. Je peux comprendre l'essentiel et l'essentiel et l'école peux comprendre l'essentiel et l'école peux comprendre l'essentiel et l'école peux comprendre l'école peux comprendre l'école peux comprendre l'école peux comprendre l'école peux comprendre l'école peux comprendre l'école peux comprendre sur des aujets qui miniferessent à titre personnel ou professionnel si l'on parle d'une façon relativement lente et distincte.	Je peux comprendre des conférences et des discours assez longs et même suivre une argumentation complexe si le suigit m'en est relativement familier. Je peux comprendre la piupari de émissions de télévision sur l'actualité et les informations. Je peux comprendre la plupart des films en langue standard.	Je peux comprendre un long discours même s'il n'est pas clairement structuré et que les articulations sont seulement implicites. Le peux comprendre les emissions de télévision et les films sans trop d'effort.	Je n'ai aucune difficulté à comprendre le langage oral, que ce soit dans les conditions du fioret ou dans les médias et quand on parie vite, à condition d'avoir du temps pour me familianiser avec un accent particulier.
	Lire	Je peux comprendre des noms familiers, des mots ainsi que des phrases très simples, par exemple dans des annonces, des affiches ou des catalogues.	Je peux lire des textes courts très simples. Je peux trouver une information particulière prévisible dans des documents courants comme les petites publicités, les prospectus, les menus et les horaires et je peux comprendre des lettre personnelles courtes et simples.	Je peux comprendre des textes rédigés essentiellement dans une langue courante ou relative à mon travail. Je peux comprendre la description d'événements, l'expression de sentiments et de souhaits dans des lettres personnelles.	Je peux lire des articles et des rapports sur des questions contemporaines dans lesqueis les auteurs adoptent une attitude particulière ou un certain point de vue. Je peux comprendre un texte littéraire contemporain en prose.	Je peux comprendre des textes factuels ou littéraires longs et complexes et en apprécier les différences de style. Je peux comprendre des articles spécialisés et de longues instructions techniques même lorsqu'ils ne sont pas en relation avec mon domaine.	Je peux lire sans effort tout type de texte, même abstraît ou complexe quant au fond ou à la forme, par exemple un manuel, un article spécialisé ou une littéraire.
Parler	Prendre part à une conversation	le peux communiquer, de façon simple, à contition que l'interiocuteur soit disposé à répéter ou à reformuler ses phrases pius lentement et à m'aider à formuler ce que j'essaie de dire. Je peux poser des questions simples sur des sujets familiers ou sur ce dont j'ai immédiatement besoin, ainsi que répondre à de telles questions.	Je peux communiquer lors de tâches simples et habituelles ne demandant qu'un échange d'information simple et direct sur des sujets et des activités familiers. Je peux avoir des échanges très brefs même si, en réple générale, je ne comprends pas assez pour poursuivre une conversation.	Je peur faire face à la majorité des situations que fon peut rensonter au cours d'un voyage dans une région où la lanque est parièle. Je peux prendre part sans préparation à une conversation sur des sujets familiers ou d'intiéré personnel ou qui concernent la vie quotidenne (par exemple famille, loisirs, travail, voyage et actualité).	Je peux communiquer avec un degré de apontanièté et d'aisance qui rende possible une interaction normale avec un locuteur nauff. Je peux participer activement à une conversation dans des situations familières, présenter et défendre mes opinions.	Je peux m'exprimer spontanément et couramment anser top apparemment devoir chercher mes mots. Je peux utiliser la langue de manifer souple et efficace pour des relations sociales ou professionnelles. Je peux exprimer mes idées et opinions avec précision et lier mes interventions à celles de mes interfocuteurs.	Je peux participer sans effort à toute conversation ou discussion et le suis ausai très à l'aise avec les expressions idiomatiques et les tourners courantes. Je peux m'exprimer couramment et exprimer avec précision de fine su nuances de sens. En cas de difficult je peux faire marche arrière pour y remédier avec assez d'habileté et pour qu'elle passe presque inaperpue.
	S'exprimer oralement en continu	Je peux utiliser des expressions et des phrases simples pour décrire mon lieu d'habitation et les gens que je connais.	Je peux utiliser une série de phrases ou d'expressions pour décrire en termes simples ma famille et d'autres gens, mes conditions de vie, ma formation et mon activité professionnelle actuelle ou récente.	Je peux articuler des expressions de manière simple afin de raconter des expériences et des événements, peux préves, mes espoirs ou mes buts. Je peux brévement donner les raisons et explications de mes opinions ou projets. Je peux raconter une histoire ou l'intrigue d'un livre ou d'un film et exprimer mes réactions.	Je peux m'exprimer de façon claire et défaillée sur une grande gamme de sujets relatifs à mes centres d'intérêt. Je peux développer un point de vue sur un sujet d'actualité et expliquer les avantages et les inconvénients de différentes possibilités.	Je peux présenter des descriptions claires et détaillées de sujets complexes, en intégrant des thèmes qui leur sont liés, en développant certains points et en terminant mon intervention de façon appropriée.	Je peux présenter une description ou une argumentation claire et fluide dans un style adapé au contexte, construire une présentation de façon logique et aider mon auditeur à remarquer et à se rappeller les points importants.
Écrire	Écrire	Je peux écrire une courte carte postale simple, par exemple de vacances. Je peux portre des détails personnels dans un questionnaire, inscrire par exemple mon nom, ma nationalité et mon adresse sur une fiche d'hôtel.	Je peux écrire des notes et messages simples et courts. Je peux écrire une lettre personnelle très simple, par exemple de remerciements.	Je peux écrire un texte simple et cohérent sur des sujets familiers ou qui m'intéressent personnellement. Je peux écrire des lettres personnelles pour décrire expériences et impressions.	Je peux écrire des textes clairs et détaillés sur une grande gamme de sujets relaits à mes intèrêts. Je peux écrire un essai ou un rapport en transmettant une information ou en exposant des raisons pour ou contre une opinion donnée. Je peux écrire des lettres qui mettent en valeur le sens que j'attribue personnellement aux événements et aux expériences.	Je peux m'exprimer dans un texte clair et bien structuré et développer mon point de vue. Le peux écrire sur des sujets complexes dans une lettre, un essai ou un rapport, en soulignant les points que je juge importants. Je peux adopter un style adapté au destinataire.	Je peux écrire un texte clair, fluide et stylistiquement adapté aux circonstances. Je peux rédiger des lettres, rapports ou articles complexes, avec une construction claire permettant au lecteur d'en saiair et de mémoriser les points importants. Je peux résumer et critiquer par écrit un ouvrage professionnel ou une œuvre littéraire.

Cadre européen commun de référence pour les langues (CECR): © Conseil de l'Europe



# Logement en résidence universitaire

Nous disposons d'un nombre de chambres limité en résidence universitaire pour les étudiants en programme d'échange.





La chambre, d'une superficie de 9m², dispose d'une cabine multifonctions (WC, lavabo, douche), d'un réfrigérateur, d'un bureau, d'un lit, d'une chaise, d'un placard, d'une penderie, d'une étagère, d'une poubelle, d'un matelas avec alèse.

Il y a une cuisine par étage comportant deux éviers, huit plaques de cuisson, deux fours à micro-ondes et un coin repas.

Le tarif est d'environ 250€ / mois (incluant Internet)

### En complément

Dans chaque bâtiment se trouvent une salle télévision, une salle de détente, des distributeurs de boissons et une laverie automatique.

### Comment demander une chambre?

Dans votre formulaire d'inscription, vous pouvez demander à obtenir une chambre. Cependant, il s'agit uniquement d'un souhait exprimé. Nous ne pouvons pas en garantir le résultat.

Nous disposons d'un nombre limité de chambres. Nous appliquons le principe du « 1<sup>er</sup> arrivé, 1<sup>er</sup> servi ».

<u>Attention</u>: il n'est absolument pas obligatoire d'effectuer une demande de chambre en résidence universitaire. Vous pouvez également chercher un logement par vous-même.

Nous proposons cette solution uniquement pour vous aider, mais **nous ne pouvons pas être tenus pour responsables** si ce logement ne correspond pas à vos attentes.

### Aucun changement de résidence universitaire ne sera autorisé.

Vous recevrez une réponse (positive ou négative) au début du mois de juillet pour le 1<sup>er</sup> semestre et midécembre pour le 2ème semestre.

Il est inutile de contacter directement le CROUS\* pour obtenir une chambre.

Les chambres sont réservées pour une durée prédéfinie. Ainsi, si vous vous désistez après le 20 août (1er semestre) et après le 10 décembre (2ème semestre), vous devrez payer le loyer jusqu'à la fin du mois de l'annulation.

\* CROUS : Centre Régional des Œuvres Universitaires et Scolaires

# Cours de français pour étudiants étrangers (CIREFE)

Vous pouvez améliorer votre niveau de français en suivant des cours au CIREFE (Centre International Rennais d'Etudes de Français pour Etrangers). Ces cours sont réservés aux étudiants non francophones.

# Le CIREFE propose :

- -Des cours de <u>Soutien Linguistique</u> : 4 heures par semaine, le soir (**1 semestre gratuit** pour les étudiants en échange).
- -Des cours <u>intensifs</u> à plein temps : plusieurs niveaux d'enseignement, 16 à 20 heures par semaine, dans la journée. (**cours payants**, cf : www.univ-rennes2.fr/cirefe)

A votre arrivée vous devrez passer un test de niveau.

Le but de ce test est uniquement de permettre la constitution de groupes de niveaux.

Ce test est obligatoire. Si vous êtes absent le jour du test, vous ne serez pas autorisé à vous inscrire.

Si vous avez passé un test officiel de français (TCF, DELF, DALF), vous devrez nous en envoyer une copie par e-mail avant votre arrivée.



# Choix de cours dans les départements

### Learning agreement – avant la mobilité

Vous pouvez consulter le catalogue des cours spécifique pour les étudiants en échange sur le lien suivant : <a href="https://international.univ-rennes2.fr/studying/exchange-students">https://international.univ-rennes2.fr/studying/exchange-students</a>

Vous devrez ensuite choisir vos cours dans le menu déroulant de votre portail en ligne **avant le 1**<sup>er</sup> **juin / 1**<sup>er</sup> **novembre**.

Votre choix sera vérifié par le service des Relations Internationales, puis votre Learning Agreement sera mis en ligne sur votre portail, signé par Rennes 2 d'ici fin juin/novembre.

Imprimez-le, faîtes-le signer et tamponner par votre coordinateur et chargez-le dans votre portail en ligne. Ce choix de cours est provisoire. Il pourra bien sûr être modifié à votre arrivée.

### 2 départements maximum + cours de français (CIREFE) + cours de langues du Centre de langues

Les étudiants internationaux en programme d'échange peuvent choisir leurs cours à la carte :

- dans 2 départements au maximum, en lien avec leur formation,
- au CIREFE (cours de français soutien linguistique)
- au centre de langues (cours de langue en initiation/continuation) pour un maximum de 36 ECTS au total par semestre.

Le choix des cours devra aussi tenir compte des contraintes liées aux emplois du temps, aux exigences spécifiques propres à chaque filière et au nombre d'étudiants inscrits.

- Si vous suivez les cours de **soutien linguistique** du CIREFE (organisés en soirée), vous pourrez suivre dans la journée les cours dans les départements d'études. Ces cours sont offerts pendant un semestre, et donnent lieu à l'attribution de 6 ECTS en cas de réussite aux examens.
- Si vous suivez les **cours intensifs** payants du CIREFE, vous suivrez uniquement ces cours et ne pourrez pas assister aux cours dispensés dans les départements d'études, sauf exception.

## Rappel: Niveau de français requis pour suivre les cours dans les départements d'études:

Vous suivrez les cours avec les étudiants locaux et serez soumis aux mêmes modalités d'évaluation. Attention: un niveau B2 en français est conseillé pour assister aux cours et passer les examens. Si ce n'est pas le cas, un niveau B1 est demandé au minimum. Vous devrez dans ce cas suivre des cours de soutien linguistique au CIREFE (gratuits pendant un semestre) à votre arrivée.

**Exception**: Pour les étudiants en cours intensifs de français payants au CIREFE, le niveau B2 n'est pas demandé.

# FORMATIONS PROPOSÉES À L'UNIVERSITÉ RENNES 2

UFR LANGUES	UFR ARTS, LETTRES, COMMUNICATION	UFR SCIENCES SOCIALES	UFR SCIENCES HUMAINES	UFR ACTIVITÉS PHYSIQUES ET SPORTVES
Allemand	Arts plastiques	Administration Economique et Sociale	Psychologie Sciences de l'éducation Sociologie	STAPS (Sciences et Techniques des Activités Physiques et Sportives)
Anglais	Arts du spectacle (cinéma et théâtre)	Géographie et aménagement du territoire		
Breton et Celtique	Histoire de l'art et archéologie	Histoire		Sportives)
Espagnol	Communication	Mathématiques et Informatique Appliqués aux Sciences Humaines et Sociales		
Etudes arabes	Lettres			
Etudes chinoises	Musique			
Italien				
Langues étrangères appliquées				
Portugais				
Russe				

Après votre semaine d'accueil, vous disposerez de deux semaines pour essayer les cours avant votre inscription définitive.





SERVICE
DES RELATIONS
INTERNATIONALES

WWW.UNIV-RENNES2.FR



Cofinancé par l'Union Européenne